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AKTUALNOSCI

W ramach zorganizowanej w Katowicach mi^dzynarodowej konferencji o gornictwie
goscilismy przedstawicieli pahstw europejskich, w ktorych przemyst wydobywczy

odgrywa istotna^

O gornictwie
w mi$dzynarodowym gronie

W dniach 11-12 pazdziernika w siedzibie
Urz^du Wojewodzkiego w Katowicach od-
byta sie. miedzynarodowa konferencja na
temat kluczowych problemow gornictwa
w Unii Europejskiej. Organizatorami spotka-
nia byly Sla^ki Urza.d Wojewodzki, Wyzszy
Urzqd Gorniczy, Gtowny Instytut Gornictwa
oraz Centralna Stacja Ratownictwa Gor-
niczego SA. Impreza odbyta sie. w ramach
polskiej prezydencji w Radzie UE. Patronat
nad tym przedsi^wzi^ciem obja.t Parlament
Europejski oraz Ministerstwo Gospodarki.

Dwudniowe obrady zorganizowano
z inicjatywy wojewody slaskiego Zygmun-
ta Lukaszczyka. W trakcie trzech sesji te-
matycznych oraz wiericzacych je dyskusji
panelowych poruszono tak istotne dla gor-
nictwa tematy jak bezpieczenstwo i ochrona
zdrowia, minimalizowanie wplywow eks-
ploatacji w§gla na srodowisko naturalne
oraz ratownictwo gornicze. Wsrod ok. 150
uczestnikow obrad znalezli si§ przedsta-
wiciele Czech, Niemiec, Wielkiej Brytanii,
Estonii, Rosji, Rumunii oraz Szwecji. Part-
nerami w organizacji konferencji byty JSW
SA, KGHM Polska Miedz SA, PKW SA,
Kompaiiia Weglowa SA, a takze Weglokoks
SA nryy wsnotnracv

na temat problemow gornictwa w Unii Eu-
ropejskiej. Nie bez przyczyny spotkanie
odbywa sie w miejscu o tak bogatych tra-
dycjach zwiazanych m.in. z gornictwem
wegla kamiennego. Mam nadzieje, ze wnio-
ski, do ktorych dojdziemy, b^dziemy mogli
przekazac panu premierowi i ze stana si§
one asumptem do dalszych zmian nie tylko
w prawie polskim, ale rowniez w prawie eu-
ropejskim - powiedzial, witajac wszystkich
zebranych w historycznej Sali Sejmu Slaskie-
go. Nastepnie na mownic§ wszedl prezydent
Katowic Piotr Uszok. - Mysle, ze dzisiejsza
konferencja jest znakomita okazja do pod-
sumowania naszych osiagni^c na polu bez-
pieczeiistwa i ochrony zdrowia w gornictwie
oraz odniesienia ich do dokonari innych
paristw europejskich - podkreslit.

Pierwszy dzieri obrad poswi^cony byl
w catosci kluczowym aspektom bezpie-
czenstwa i ochrony zdrowia w gornictwie.
Referat wprowadzajacy pt. ,,Bezpieczenstwo
i higiena w miejscu pracy" wyglosil prezes
WUG Piotr Litwa. Wymieniajac zagrozenia,
z jakimi musza si§ liczyc polskie zaktady
gornicze, przekonywat, ze bezpieczenstwo
jest spraw4 kluczow^ i winno bye trakto-
wane nadrzednic wzgl^dem innych kwestii.
Druaim oreleeentem byf prof. Jozef G/,a-

Bezpieczehstwo jest sprawq kluczowq i winno bye traktowane nadrz;dnie wzgledem innych kwestii

wypadkowosc w niemieckich kopalniach.
Za filary efektywnego zarzadzania bez-
picczenstwem uznal wysoka technologic,
prawn^ organizacjg i dobrzc wyszkolonych

Po przerwie na lunch rozpoczela si§
dyskusja panelowa z udziatem zaproszonych
gosci, w ktorej wzieli ponadto udziat An-
drzej Tor z JSW SA, Marek Uszko z KW SA



matycznych oraz wiericzijcych je dyskusji
panelowych poruszono tak istotne dla gor-
nictwa tematy jak bezpieczeristwo i ochrona
zdrowia, minimalizowanie wplywow eks-
ploatacji w?gla na srodowisko naturalne
oraz ratownictwo gornicze. Wsrod ok. 150
uczestnikow obrad znalezli sie przedsta-
wiciele Czech, Niemiec, Wielkiej Brytanii,
Estonii, Rosji, Rumunii oraz Szwecji. Part-
nerami w organizacji konferencji byty JSW
SA, KGHM Polska Miedz SA, PKW SA,
Kompania Weglowa SA, a takze Weglokoks
SA przy wspolpracy Urzedu Marszatkow-
skiego Wojewodztwa Slaskiego i Urzedu
Miasta Katowice.

BEZPIECZENSTWO PONAD
WSZYSTKO
Obrady w imieniu organizatorow otwo-

rzyt wojewoda slaski Zygmunt Lukaszczyk.
- Konferencja jest poktosiem naszej dyskusji

oraz odnlesienia ich do dokonan innych
paristw europejskich - podkreslit.

Pierwszy dzieri obrad poswi?cony byt
w calosci kluczowym aspektom bezpie-
czeristwa i ochrony zdrowia w gornictwie.
Referat wprowadzajacy pt. ,,Bezpieczeristwo
i higiena w miejscu pracy" wyglosif prezes
WUG Piotr Litwa. Wymieniajac zagrozenia,
z jakimi musza sie liczyc polskie zaktady
gornicze, przekonywal, ze bezpieczeristwo
jest sprawa kluczowa i winno bye trakto-
wane nadrz^dnie wzgl^dem innych kwestii.
Drugim prelegentem by! prof. Jozef Cza-
ja z Akademii Gorniczo-Hutniczej, ktory
opowiedziat o innowacjach i bezpieczen-
stwie w badaniach gorniczych prowadzo-
nych przez krakowsk^ uczelni^. Kolejna
prezentacj§ przygotowat natomiast Martin
Junker z Niemiec, prezes RAG Mining Solu-
tions GmbH, ktory zaprezentowat metody,
dzi§ki ktorym udato si§ zminimalizowac

Bezpieczeristwo jest sprawq kluczowij i winno bye traktowane nadrzednie wzgledem innych kwestii

wypadkowosc w niemieckich kopalniach.
Za filary efektywnego zarzadzania bez-
pieczenstwem uznat wysoka technologic,
sprawna organizacje^ i dobrze wyszkolonych
ludzi. Referat o systemic bezpieczeristwa
w czeskim gornictwie pt. ,,Bezpieczenstwo
ponad wszystko!" wygtosil Klaus Dieter Ralf
Beck, prezes OKD. T§ cz^sc konferencji
zamkn§k> wystapienie dyrektora Coallmp
Nigela Yaxleya z Wielkiej Brytanii, ktory
opowiedziat o polskim w^glu w kontekscie
europejskim i swiatowym.

Wsrod ok. 150 uczestnikow obrad znalezli si; przedstawiciele Czech, Niemiec, Wielkiej Brytanii, Estonii, Rosji, Rumunii oraz Szwecji

Po przerwie na lunch rozpocz^ta si§
dyskusja panelowa z udziatem zaproszonych
gosci, w ktorej wzieji ponadto udzial An-
drzej Tor z JSW SA, Marek Uszko z KW SA
oraz Mariusz Wilkosz z KHW SA, a takze
Jozef Dubiriski, dyrektor Gtownego Instytu-
tu Gornictwa. W trakcie debaty poruszono
m.in. kwestie zatrudnienia w kopalniach, od-
powiedniego szkolenia kadr gorniczych oraz
przeciwdzialania chorobom zawodowym.

- Takie wydarzenia jak dzisiejsza konfe-
rencja sa wazne, bo przy ich okazji spotykaja
si? przedstawiciele krajow gorniczych, dzieki
czemu maja sposobnosc wymienic doswiad-
czenia oraz wypracowac jakies wspolne sta-
nowisko odnosnie w^gla. Dzisiejsze obrady
po raz kolejny potwierdzity teze, ze bezpie-
czeristwo staje si? coraz bardziej kosztowne.
Ale nie znaczy to oczywiscie, ze mamy prze-
stac doktadac wszelkich starari, aby praca
w zakladach gorniczych byla coraz bardziej
bezpieczna. W pracy cztowiek powinien si?
czuc absolutnie bezpieczny, taka jest zasada
- powiedzial po zakoriczeniu pierwszego
dnia konferencji prof. Jozef Dubiriski.

OCHRONA SRODOWISKA
I RATOWNICTWO G6RNICZE
Drugi dzieri konferencji podzielony

zostal na dwie sesje tematyczne. Pierwsza
z nich poswi?cona byla gornictwu w kontek-
scie ochrony srodpwiska naturalnego. Obra-
dy prowadzil dyrektor GIG fozef Dubiriski,
ktory wygtosil takze referat wprowadzajacy
pt. ,,G6rnictwo przyjazne srodowisku - wiel-
kie wyzwanie dla wspolczesnego przemyslu
gorniczego". Doswiadczenia niemieckiego
przemystu wydobywczego w tym zakresie
przedstawif natomiast Joachim Geisler
z finny MIBRAG mbH z Niemiec. O mini-
malizowaniu wplywu eksploatacji wegla na
srodowisko opowiedzial Phil Garner z UK
COAL, zas Barbara Stelmachova z Techni-
cal University of Ostrava zaprezentowata


